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بهتر شده است

مسئله حجاب است

چند کشور مدرن وحشی 

مازیار لرستانی 

سنگ قبر با عکس بی حجاب 

با سنگ و چوب و چماق 

سکوت نمایندگان زن 

مردم را بتکانند!

بیکاری جوانان در کشور 

صادرات تخم مرغ 

نماینده، ولی فقیه در امور حج و زیارت با بیان این که حج امسال کم مساله بود، از 
سرنوشت نامعلوم عمره سخن گفت و برخورد ماموران سعودی با حجاج، از جمله 
ایرانی ها را به نسبت گذشته، »بهتر« ارزیابی کرد. حجت الاسلام سید عبدالفتاح نواب 
که هم اینک در شهر مدینه حضور دارد، در روز های پایانی حج گزارشی از وضعیت 
و برنامه های ایران در حج امســال ارائه کرد و با اشــاره به رویکردی که در ارتباط با 
توصیه های مقام معظم رهبری در پیش گرفته شد، از جمله پرهیز از بازارگردی، گفت: 
با راه اندازی فروشگاه ها بزرگ و دیجیتالی در کشور، زائران می توانند خرید خود را 
انجام دهند. در این صورت ارزی هم از کشور خارج نخواهد شد و زائر در سرزمین 
وحی وقت خود را به زیارت و عبادت اختصاص می دهد. او درباره رفتار ماموران 
سعودی در مکان های مختلف با زائران ایرانی، اظهار کرد: عربستان در حرکتی جدید 
دنبال جذب تعداد زیادی گردشگر است و از برنامه های حج و عمره هم به عنوان 
گردشگری مذهبی یاد می کند؛ لذا نیاز است برخورد های ماموران مناسب تر باشد. 

انسیه خزعلی، معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری خاطرنشان کرد: یکی 
از مواردی که درباره عوامل طلاق ها مطرح است خیانت ها و عدم حفاظت ها و حفظ 
حریم ها است که یکی از دلایل آن مسئله حجاب است. مسئله نگهداری حدود بین زن 
و مرد و نگهداری حدود دین و شرع است که این ها بر اساس خانواده و در مرحله بعد 

به خود خانم ها صدمه می زند و موجب خشونت های عدیده ای برای زنان می شود.

محمدجواد لاریجانی گفت: ما نباید دنیا را کوچک ببینیم و این بد است که 
فکر کنیم رابطه فقط باید با چند کشور مدرن وحشی باشد. جمهوری اسلامی بعد 
از انقلاب پیشرفت عظیم علمی و فناوری داشته است و پیشرفت های علمی کشور 

بدون شک یکی از نتایج پرچمداری و هدایت رهبری بوده است.

مازیار لرستانی با انتشار پستی خبر از بازی در یک فیلم سینمایی جدید داد. 
مازیار )شهره( لرستانی، بازیگر سینما و تلویزیون ایران، خبر از بازی در یک فیلم 
جدید را داد، او با انتشار پستی از برنامه آفیشش سر صحنه فیلمبرداری نوشت: »چند 
روز پیش، نقش جدیدی در فیلمی تازه بهم پیشنهاد شد… ممنونم از کارگردان ها 
و تهیه کننده های پیشرو و ممتازی که من را در قامت امروزم می پسندند.. اگر خدا 

بخواهد، باهم خاطره های جدید می سازیم.«

سعید غضنفری مدیرعامل سازمان بهشت حضرت زهرا )س( گفت: در چند 
ماهه اخیر و پس از هماهنگی با خانواده متوفیان، ۹۸ سنگ قبر که تصاویر مکشوفه 
داشتند، جمع آوری و اصلاح شد. او تاکید کرد: ما همچنان بر روی عقاید خود هستیم. 
واقعاً در شأن آرامستان مؤمنان نیست که تصویر خانم های مؤمن را به شکل کشف 
حجاب و بی حجاب روی سنگ های قبر حکاکی کنند. او گفت: ما در این دوره اعلام 
کردیم در صورتی که سنگ فروش یا نصاب نسبت به نصب چنین تصاویری اقدام کند، 
با آن مجموعه به طور کامل قطع ارتباط کرده و دیگر اجازه فعالیت به آن ها نخواهیم داد.

روزنامه شهروند با چند مرد محلی اهل استهبان مصاحبه کرده که در جریان 
سیل مرگبار این شهر به مردم هشدار دادند و مانع از افزایش تلفات شدند. رضا 
علیپور یکی از روستاییان می گوید: فریاد زدم سیل. هیچ کس توجه نمی کرد. اصرار 
کردم و دیگر داشــتم التماس شــان می کردم. بعضی ها حتی به شوخی می گفتند 
چیزی زدی! توجهی نمی کردند به هشدارهایم. مجبور شدم با سنگ شیشه ماشین 
چند جوان را بشــکنم. دنبالم کردند. تا اینکه دقیقه ای بعد، ســیل آمد و ماشین و 
وسایل شــان را با خود برد. خیلی شوکه شده بودند. مهرسانا و ماکان از مفقودان 
نیز خواهر و برادر بودند. مادرشــان برای برداشتن لباس به داخل ماشین می رود 
که سیل پدر خانواده به همراه فرزندانش را با خود می برد. نادر امید یکی دیگر از 
روســتاییان:با پدر و برادرم رفتیم سمت رودخانه. در آنجا حداقل ۲۰۰، ۳۰۰ نفر 
حضور داشــتند. مجبور شدیم با چوب و چماق سراغ شان برویم، چون اصلا به 
حرف مان باوری نداشتند.  به پدر خانواده ای گفتم سیل در راه است، قبول نمی کرد. 
مادر شک کرده بود. گفتم خودت بیا بالا و ببین. مادر خانواده به سمت بالا آمد و 

همان لحظه سیل به پدر و دو فرزندش امان نداد و آن ها را با خود برد. 

فاطمه قاســم پور عضو کمیسیون اجتماعی گفت :در طول این سال ها گشت 
ارشاد بار ها مورد آزمون و خطا قرار گرفته است. هر شیوه ی برخوردی که کرامت زنان 
را مخدوش کند، حتما با آن مشکل داریم. امروز هم از سردار اشتری تقاضای وقت 
کردیم تا در آن جلسه باره ضابطه مند شدن گشت ارشاد گفتگو کنیم و صحبت های 
آنان را بشنویم. ما گزارش دقیقی از برخورد کلی گشت ارشاد نداریم؛ گشت ارشاد 
باید مبتنی بر حفظ کرامت زنان باشد و در بیانیه ۲۱ تیرماه هم این بحث را مطرح کردیم.

محمد طبیبیان  اقتصاددان گفت : بی تردید با شیوه ای که آقایان در پیش گرفته 
اند، نمی توان شرایط اقتصادی را بهبود بخشید. متأسفانه تیم رییسی مشابه تیم دولت 
قبل برای اجتناب از تصمیم های کارساز در کاهش هزینه، اقدامات دیگری انجام 
می دهد که بارزترین آن افزایش کسب درآمد از کیسه مردم از طریق افزایش فشار 
مالیاتی برای اجتناب از کاهش اساسی هزینه ها و اجتناب از بازسازی نظم مالی، شامل 
نظم بودجه ای و هزینه های بخش حکومتی است. به نظر می رسد دولتمردان چندان 
اهمیتی به این نمی دهند که پول های به دســت آمده از جیب مردم، در چارچوب 
بودجه ای غیرکارآمد و کم بازده مصرف می شود. در شرایطی که درآمد و معیشت 
مردم در حال تنزل اســت در هر چارچوب تصمیم گیری معقول، باید بار مالیات 
کاهش یابد نه این که به شکل های مختلف مردم را بتکانند و نرخ ها را افزایش دهند.

واژه NEET وضعیت جوانان ۱۵ تا ۲۴ ساله ای است که نه درحال تحصیلند 
نه مهارت آموزی و نه مشــغول کار. طبق آمار های زیرمجموعه وزارت کار، نرخ 
NEET که قبلا حدود ۳٫درصد بود، در گزارش اخیر مرکز آمار به ۷۰ تا ۷۷درصد 
طی سال های ۱۳۹۷ تا ۱۳۹۹ رسیده است. این آمار با شواهد قبلی سازگار نیست؛ اما 
ایران را در سطح جهان به رتبه اول می رساند. براساس گزارش اخیر مرکز آمار، در 
سال ۱۳۹۹از ۱۰.۵میلیون جوان، ۸.۱ میلیون نفر از آنان NEET اند که سهم بیش 
از ۷۷ درصــدی از کل جوانــان را دارند. در گزارش مرکز آمار تعداد جوانان در این 
شرایط، سال پیش حدود سه میلیون نفر ذکر شده. آمار های وزارت کار نشان می دهد 
این عدد سال ۹۴ حدود ۳۱ درصد، در سال ۹۵ حدود ۳۰.۲درصد و سال ۹۶ حدود 
۲۹.۸ درصد بوده. اما سال ۹۷ با جهش به ۷۳ درصد و در ۱۳۹۸ به حدود ۷۴ درصد 

رسیده و در ۱۳۹۹ رقم ۷۷.۴ درصد به ثبت شده است .

رئیس هیات مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار اســتان تهران با اشاره به کاهش 
شدید مصرف تخم مرغ و افت قیمت این محصول گفت: حدود یکماه است که 
صادرات تخم مرغ انجام نمی شود. ناصر نبی پور با اشاره به افت قیمت تخم مرغ 
گفــت: میانگین قیمت هر کیلوگرم تخم مرغ درب مرغداری به ۳۲ هزار تومان 
رسیده و نسبت به هفته گذشته حدود ۵ هزار تومان ارزان شده است. وی با اشاره 
به مازاد تولید و کاهش قدرت خرید مردم توضیح داد: وقتی که قیمت یک شانه 
تخم مرغ درب مرغداری حدود ۷۰ هزار تومان است، در مغازه ها نرخ آن به حدود 
۹۰ تا ۱۰۰ هزار تومان می رسد که با توجه به این مساله، قدرت خرید مردم کاهش 

یافته و بسیاری توان خرید تخم مرغ را مانند گذشته ندارند.

اخبار ویژه ... پزشکیان نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی:

با زدن و گرفتن و برخورد کردن مردم را 
نسبت به دین بدبین می کنیم

سرویس سیاسی- مســعود پزشکیان نماینده 
مردم تبریز در مجلس شــورای اســلامی در پاسخ به 
سوالی درخصوص ســختگیری های اخیر در حوزه 
حجاب، موضوعاتی که مطرح می شــود یا تصاویری 
که از برخوردهای گشت ارشاد منتشر می شود، گفت: 
به نظر من آقایانی که می نشــینند و چنین دستورهایی 
صادر می کنند به جای اینکه به مردم فشــار بیاورند، به 
خودشان فشــار بیاورند که چه کار کردند که بچه ای 
کــه ما تربیت کردیم الان که جوان شــده حرف ما را 
نمی پذیرد، حکومتی که ۴۰ سال دست خودشان بوده، 
صداوســیما، مدرسه، رادیو و منبرها را چگونه تربیت 
کردیم که جوانان مان اینطور شدند؟ ما می خواهیم تاوان 
ناتوانی و سوءمدیریت خودمان را از بچه هایی  بگیریم 
کــه در این جامعه و در ممکلتی که ما انقلاب کرده ایم 

به دنیا آمدند!
وی افزود: کسانی که چنین تفکری دارند آدم هایی 
هســتند که فقط منطــق زور را می فهمند. مردم که بد 
نیستند، حجاب که بد نیست؛ تو چگونه منتقل کردی 
که او بیزار شــده از گفتن تو؟ بروند جواب این سوال 
را پیدا کنند. نماینده تبریز ادامه داد: در حوزه های دیگر 
مدیریت های بیرونی بد بود، مدیریت مذهبی و دینی 
ما چرا اینگونه شده اســت؟ جوابش زدن و گرفتن و 
برخورد کردن اســت؟ که بدتر جماعت را نسبت به 
دیــن بدبین کنند؟ هر اندازه که ما زور بگوییم مردم از 
ما بیزارتر می شــوند، بهتر است آن روی دیگر سکه را 
که منطق، عقل و خیر و برکت جامعه اســت، به مردم 
منتقل کنیم. پزشــکیان در ادامه عنوان کرد: این روند، 
روند درستی نیست. ما خیلی از اصول اعتقادی مان را 
اجرا نکردیــم و کاری به کارش نداریم؛ بعد آمدیم به 
بچه هایی که خودمان تربیت شان کردیم، در مدرسه به 
آن ها آموزش دادیم، صبح و شام برایشان آیه و حدیث 

خواندیم با همه این کارها اینگونه شــده اند،  حالا باید 
آن ها را کتک  بزنیم یا من را که مسئول تربیت شان بودم 
و نتوانستم وظیفه تربیت کردن را به خوبی انجام دهم 

باید مورد بازخواست قرار دهیم؟
وی خاطرنشان کرد: اگر از من می پرسید، مقصر 
ما هستیم، مقصر آن ها )جوانان( نیستند، اگر این سبک 
زندگی خوب است ما بلد نبودیم به آن ها بگوییم خوب 
زندگی کنند. نماینده مــردم تبریز در مجلس یازدهم 
در ادامه اظهار داشــت: نکته مهم این اســت که با زور 

هیچ کس نمی تواند حتی فرزند خودش را وادار کند که 
کاری را انجــام دهد. من اگر بخواهم فرزندم کاری را 
انجام دهد، گاهی تشویق می کنم، گاهی کوتاه می آید 
یا اینکه گاهی صحبت می کنم؛ بالاخره با نرمش و زبان 

خوش سعی می کنم به آن کار جذبش کنم.
وی خاطرنشــان کرد: با ایــن کارهایی که این ها 
دارند انجام می دهند نه تنها نتیجه مثبت نخواهند گرفت 
بلکــه به صورت عکس برخی را نســبت به باورها و 

اعتقادات مان بدبین خواهند کرد.

نماینده تبریز در مجلس گفت: در حوزه های دیگر مدیریت های بیرونی بد بود، مدیریت مذهبی و دینی ما چرا اینگونه شده است؟ جوابش زدن 
و گرفتن و برخورد کردن است؟ که بدتر جماعت را نسبت به دین بدبین کنند؟ بهتر است آن روی دیگر سکه را که منطق، عقل و خیر و برکت جامعه 

است، به مردم منتقل کنیم.

به نظر من آقایانی که می نشینند و چنین دستورهایی صادر می کنند به جای اینکه به 
مردم فشار بیاورند، به خودشان فشار بیاورند که چه کار کردند که بچه ای که ما تربیت 
کردیم الان که جوان شده حرف ما را نمی پذیرد، حکومتی که ۴۰ سال دست خودشان بوده، 
صداوسیما، مدرسه، رادیو و منبرها را چگونه تربیت کردیم که جوانان مان اینطور شدند؟

محبی نیا نماینده ادوار مجلس: 

هیچ دولتی مقدس نیست

پروین در صحن علنی مجلس:

جلوگیری از تضییع حقوق افراد کارآمد در بررسی صلاحیت نامزدهای 
انتخاباتی ضروری است

ســرویس سیاســی- عضــو 
کمیســیون برنامــه و بودجه مجلس 
شــورای اســلامی گفــت: در زمان 
جراحی اقتصادی هســتیم و اینکه در 
چنین شــرایطی وقت دولت، مجلس 
و وزارت خانه هــا را صــرف تفکیک 
وزارتخانه هــا کنیم اصــلا به صلاح 

نیست.
محســن زنگنه عضو کمیسیون 
برنامــه و بودجــه مجلس شــورای 
اسلامی، در رابطه با تفکیک وزارتخانه 
صنعت، معدن و تجارت و همچنین شنیده های اخیر درباره تفکیک وزارت راه 
و شهرســازی، گفت: حتی اگر فرض کنیم تفکیک وزارت خانه هایی همچون 
صمت و راه و شهرســازی فکر خوب و به جایی باشد، به نظر می رسد شرایط 
فعلی وقت مناســبی برای این اقدام نیســت چراکه این تصمیم باعث از دست 

رفتن زمان بسیار زیادی خواهد شد.
وی تصریــح کرد: وزیر اگر وزیر باشــد و در حــوزه و وزارتخانه خود 
قدرتمنــد باشــد می تواند با حدود چهار یا پنج معاونت قــوی، امورات را به 

خوبی پیش ببرد.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی با تأکید بر اینکه 
ساختارهای قوی در وزارتخانه ها داریم، بیان کرد: وزارت و مدیریت یک هنر 
اســت. یک رئیس جمهور ۲۰ وزارت خانه را در زیر مجموعه دولت مدیریت 
می کند؛ آیا تا به حال به این فکر کرده ایم که کار ریاســت جمهوری را تقســیم 
کنیــم و دو رئیس جمهور بــرای دولت انتخاب کنیم؟ خیر! یک رئیس جمهور 

توانمند انتخاب می شود و وزارتخانه ها و مجموعه دولت را مدیریت می کند.
زنگنــه عنوان کرد: در رده پایین تر نیز همین موضوع صدق می کند یعنی 
اگر وزیر، قوی و کارآمد باشد و مدیریت را بشناسد، می تواند مسیر را به خوبی 

پیش ببرد.
وی با بیان اینکه تفکیک وزارت خانه ها و بازگشت به حالت گذشته هزینه 
هنگفت و زمان زیادی را به مجموعه حکمرانی تحمیل خواهد کرد، تأکید کرد: 
در زمان جراحی اقتصادی هســتیم و اینکه بخواهیم در چنین شــرایطی وقت 
دولت، مجلس و وزارت خانه ها را صرف چنین تصمیمات و مســائلی کنیم به 

هیچ به وجه به صلاح نیست.
عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس شــورای اسلامی افزود: برخی 
اقدامــات و تصمیمــات باید در زمان آرامش صــورت بگیرد، زمانی که تورم 
پایین و کنترل شــده باشــد، ثبات اقتصادی وجود داشته باشد و نگرانی حادی 
درباره اوضاع نداشته باشیم. در این صورت می توان برای چنین مسائلی زمان 
گذاشت، فکر کرد و تصمیم گرفت؛ اما در حال حاضر با تفکیک وزارت خانه ها 

مخالفت دارم.
زنگنه در پاســخ به این ســوال که اگر تفکیک اتفاق نیفتد، »فاطمی امین« 
استیضاح خواهد شد؟ گفت: حتماً و لزوماً استیضاح چاره کار نیست؛ اما قطعاً 
در شرایط کنونی تفکیک وزارت صمت هم گره ی از مشکلات این حوزه باز 

نخواهد کرد و فقط زمان را به هدر خواهد داد.
وی با تاکید بر اینکه دســت زدن به ســاختارهای دولت در حال حاضر 
تصمیم درســتی نیســت، بیان کرد: وقتی ما یک مدیر قوی نداریم، آیا دو مدیر 
قــوی داریم؟ وقتی یک وزیر قوی نداریم، آیا می توانیم دو وزیر قوی برای دو 

وزارتخانه ای که قرار است تفکیک شوند، داشته باشیم؟
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی در واکنش به این 
نکته که برخی معتقدند فعالیت کاری وزارت صمت گسترده است، خاطرنشان 
کرد: اگر موضوع حجم و ســنگینی کار وزارتخانه ها باشــد، باید وزارت نفت 
هم تفکیک شــود؛ چراکه وزارت نفت نســبت به سایر وزارت خانه ها گردش 
مالی بیشــتری دارد. اگر این طور باشــد، وزارت اقتصاد هم باید به دو وزارت 
خانه مالیات و بورس تفکیک شــود؛ اما این روش درســتی نیست و تفکیک 
کردن وزارتخانه ها، انتخاب مسیر اشتباه است. زنگنه با اشاره به اینکه امروز در 
ساختارها مشکلی نداریم، تصریح کرد: همیشه بر موضوع زنجیره تولید تاکید 
کرده ایم و امروز تمامی این زنجیره به درستی در دست یک وزارتخانه قرار دارد 
چراکه باید مراحل تولید تا فروش در دست یک وزارتخانه باشد. در مرحله قبل، 

ادغام بر همین مبنا صورت گرفت و استدلال درستی هم داشت.
وی در پایان گفت: البته مجلس موضوع اســتیضاح وزیر صمت را ملغی 

نکرده است، بلکه آن را برای مدتی عقب انداخته است.

سرویس سیاسی- حقوقــدان معرفی شده قوه قضاییه به مجلس شورای 
اسلامی با تاکید بر اینکه ادعا نداریم که اشتباه نمی کنیم،اشتباه برای هر انسانی 
امــکان پذیر اســت،گفت: حداقل کاری که بعد از اشــتباه بایــد انجام دهیم 

عذرخواهی است.
در ادامه جلسه علنیمجلس شورای اسلامی عبدالحمید مرتضوی یکی از 
حقوقدانان معرفی شده از سوی رئیس قوه قضاییه به عنوان حقوقدانان شورای 
نگهبان در صحن علنی مجلس شــورای اسلامی گفت: قطعاً همه ما مکلف به 
حفظ اصول و مبانی نظام هستیم قانون اساسی و فرامین مقام معظم رهبری را 
باید ســرلوحه کار خود قرار دهیم. حتماً باید تعامل با نمایندگان حفظ شود تا 
بتوانیم با هم قانون مناسبی را برای جامعه مصوب کنیم، تا مشکلی برای مردم 

ایجاد نشود.
وی با تاکید بر اینکه خود را موظف به بررســی دقیق و همه جانبه قانون 
و پرونده ها در بررســی صلاحیت ها می دانم، گفت: بدون بررسی مستندات 
و مدارک هرگز امکان رسیدگی به پرونده ها وجود ندارد، باید در بحث احراز 
صلاحیت هــا به این نکته مهم توجه کرد. بنده ســالها قضاوت کردم و دارای 
تربیت قضایی هســتم، اگر به شــورای نگهبان وارد شوم تلاش می کنم تا حق 

هیچ کس ضایع نشود.
مرتضوی تاکید کرد: برای ارتباط موثر بین نمایندگان و اعضای شــورای 
نگهبان باید دفتری در شــورای نگهبان برای حضور نمایندگان ایجاد شود، در 
جلسه امروز دائم این سوال از سوی نمایندگان مطرح می شود که آیا زمانی که 
به عنوان عضو شورای نگهبان انتخاب شوید، تلفن خود را خاموش می کنید؟ 
بنده هیچگاه این کار را نخواهم کرد. شنیدن حرف های نمایندگان جزو وظایف 

ذاتی ما است، چه خوب که این اظهارات از خود افراد شنیده شود.
وی ادامه داد: دفاتر استانی شورای نگهبان باید تقویت شود به نحوی که 
بتواند در همانجا موضوعات را از نمایندگان دریافت کرده و بازخورد داشــته 
باشد،حضور اعضای حقوقدان شــورای نگهبان در صحن مجلس ضرورتی 
بسیار مهم است،علاوه بر این حضور اعضای شورای نگهبان در کمیسیون ها 

یک ضرورت هستند زیرا از رفت و برگشت قوانین جلوگیری می کند.
وی با بیان اینکه شورای نگهبان از مقدس ترین نهادهای کشور است،گفت: 
تضعیف مجلس و شورای نگهبان تضعیف نظام است و ما حق نداریم هیچ کدام 

از واحدهای نظام را تضعیف کنیم .
مرتضوی با تاکید بر اینکه ادعا نداریم که اشتباه نمی کنیم،اشتباه برای هر 
انســانی امکان پذیر است اما اصرار برای اشتباه نکردن یک هنر است. حداقل 
کاری که بعد از اشتباه باید انجام دهیم عذرخواهی و پوزش خواستن است و 
این امر حداقل ذره طرف مقابل ما را آرام خواهد کرد و این به نفع جامعه است.

زنگنه عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی: 

وزارتخانه ها نباید در زمان »جراحی 
اقتصادی« تفکیک شوند

مرتضوی در جریان انتخاب حقوقدانان شورای نگهبان مطرح کرد؛

ادعا نداریم که اشتباه نمی کنیم؛ باید 
عذرخواهی کرد

سرویس سیاســی- نماینده پیشین مجلس 
شــورای اســلامی گفت: توان خدمت به دولت از 
مجلس گرفته شد و امروز مجلس زیر سایه سنگین 
حمایت از دولت قرار گرفته و به عنوان ابزاری برای 
بسترســازی حرکت مجلس در اذهان متجلی شده 
و نمی تــوان توقع چندانی از مجلس برای کمک به 

دولت داشت.
جهانبخــش محبی نیا نماینــده ادوار مجلس 
شــورای اسلامی، در پاســخ به این سوال با توجه 
بــه اینکه صحبت از ترمیم کابینه ســیزدهم مطرح 
می شــود، مجلس شــورای اســلامی تا چه میزان 
می تواند در ارتباط با تغییرات کابینه به دولت کمک 
کند، گفت: در حال حاضر توان خدمت به دولت از 
مجلس گرفته شــده است. چون امروز مجلس زیر 
سایه سنگین حمایت از دولت قرار گرفته و به عنوان 
ابزاری برای بسترســازی حرکت مجلس در اذهان 
متجلی شده است، بنابراین نباید توقع آنچنانی از این 
مجلس داشت. در همین حد که برخی از نمایندگان 
به شکل انفرادی گفتمان تغییر، ترمیم و تقویت کابینه 
را مطرح می کنند، این خود بیشــترین فرآوری این 
دستگاه های حقوق سیاسی می تواند باشد. محبی نیا 
مطرح کرد: صحن مجلس، کمیســیون ها و هیئت 
رئیسه مجلس بابت کمک عالمانه و واقعی به دولت 
بازمانده و متوقف شدند و به طور کلی زیر سلسله 
مراتب اداری قرار گرفتند. با وضعیت موجود سوال 
پارلمــان چه کمکی می تواند به دولت انجام دهد از 
موضوعیت ســاقط است و شاید از منظر واقع بینی 
قابل دفاع نباشد. این نماینده ادوار مجلس در پاسخ 
به این سوال که آیا مجلس با دولت بر سر استیضاح 
وزرا تعاملــی دارد یا خیر، گفت: خیر. به طور کلی 

دیگر تعامل، نظارت، هیبت، شــاکله و پیکربندی 
پارلمان با گفتمــان افراطی برای تقویت دولت گم 
شــده و بر همین اساس از مجلس توقع و تقاضای 
نظارت موثر برای کمک به دولت تا ریل خود را پیدا 
کند و تحت عنوان اصلاحات اقتصادی کشور را با 
انفجار قیمت ها مواجه نکند، ساخته نیست. محبی نیا 
در پاسخ به این سوال که با توجه به گذشت یکسال 
از عمر دولــت آیا فکر می کنید مجلس زمان کافی 
به دولت برای اســتیضاح داده یا باید زمان بیشتری 
بــه دولت بدهد، گفت: اســتیضاح یعنی محدود و 
محبوس کردن. اینکه بازه زمانی استیضاح زود یا دیر 
شــده اصلا خلاف منطق است. استیضاح فرآیندی 
اســت که از روز اول باید به عنوان نیروی بازدارنده 
تخلف، فساد و تشویق به کارهای درست فعال شده 
و تا آخرین روز دولت هم باید همراه باشد. چه بسا 
دولت هایــی که در آخرین هفته های منتهی به اتمام 
دوره چهارساله خود مرتکب بزرگترین تخلف ها 
و فســاد باشــند و تحت عنوان مصلحت سنجی 
غیرواقعی که دیر شــده ابزار نهاد نظارتی را متوقف 
کنیم یا دولت در هفته های اول خدمت خود اســت 
چه بسا بزرگترین انحراف ها آن زمان به وجود بیاید 
و ما ابزارهای نظارتی را تحت عنوان آنکه هنوز زود 
اســت، از کارایی بیندازیم. محبی نیا افزود: این نوع 
توسل ها، توسل هایی است که کارایی و کارآمدی را 
از یک جامعه می گیرد. بنابراین ابزارهای نظارتی باید 
از روز اول تا پایان روز آخر دولت، منورهایشان کار 
کند، واقعیت ها را ببیند و نسبت به هر نوع انحراف، 
فساد، کم کاری و برخی مواقع گنده گویی ها برخورد 
کند. محبی نیا در پاســخ به این ســوال که راهکار 
برای حل مشــکل چیست تا مجلس بتواند نظارت 
بیشــتری بر عملکرد دولت داشته باشد، گفت: باید 
نهادهای مستقلی مانند مجلس،  قوه قضائیه و دولت 
در گفتمان های ســلیقه ای غرق نشــوند. گاهی ما 
متاسفانه بر اساس مصالح جناحی و گروهی وظایف 
دستگاه های قوا را مصادره به مطلوب می کنیم، برای 
آن ها فراتر از قانون اساسی نقش تعریف می کنیم یا 
نقش های آن ها را کمرنگ می کنیم. اگر اجازه دهیم 
هــر نهادی کار خود را مطابــق با وظیفه ای که دارد 
انجام دهد و نسبت به افکار عمومی جوابگو باشد، 

بسیاری از نواقص از بین می رود. وی تصریح کرد: 
هیچ دولتی مقدس نیســت و هیچ دولتی هم از سر 
تا پا فاســد نیست. نحوه نظارت نهادهای نظارتی و 
جوابگویــی به افکار عمومی و مصالح ملی جامعه 
بیانگر ســلامت یک دولت و یا نهاد رسمی است. 
محبی نیا در پاســخ به این ســوال که وزرای دولت 
آقای رئیسی بعد از معرفی به مجلس با رای اعتماد 
بالایی وارد هیئت دولت شدند، در حال حاضر چه 
اتفاقی افتاده که برخی از وزرا، زیر تیغ انتقادات شدید 
مجلس قرار گرفتند. آیا مجلس نمی توانست در آن 
زمان تحقیق و بررسی بیشتری در مورد برنامه وزرای 
پیشنهادی انجام دهد تا این اتفاقات رخ ندهد، گفت: 
وقتی گفتمان حمایــت از هر دولتی رنگ افراطی، 
جناحی و غیرمنطقی به خود بگیرد، نهادهای دیگر 
هم حاتم بخشی می کنند. وی تصریح کرد: پارلمان 
در رای اعتماد به وزرای دولت رئیسی حاتم بخشی 
و گشاده دستی کرد و به صورت افراطی و کریمانه 
برخورد کرد که نتیجه آن رفتار این شد که برخی از 
افرادی که به سطح وزارت رسیدند نه شایستگی این 
کار را داشتند، نه جنم آن، نه جوابگوی نیازهای مردم، 
انقلاب و جمهوری اسلامی می توانند باشند. امروز 
نزدیک به پنچ تا شــش نفر از اعضای کابینه به جز 
سرباز فایده  دیگری به دولت نمی رسانند و می توانند 
کل دولت را به مرافعه و موقعیت نامناسبی بکشانند 
و وارد چالش کنند. محبی نیا در پاســخ به این سوال 
کــه آیا در ادامه بین دولت و مجلس روابط مثل قبل 
خواهد بود یا دچار چالش می شوند، گفت: جرائت 
از مجلس گرفته شــده و مجلس نمی تواند با دولت 
مجادله داشته باشد و افکار عمومی این وظیفه را بر 
عهده می گیرد و در انتخابات آتی پارلمان نارضایتی 

خود را نشان خواهد داد. 
ما باید حواسمان باشد که معیارهای انقلاب، 
جمهوری اســلامی، تمامیت ارضی جزو منافع و 
آوردگاه هایی است که نارضایتی از یک دولت و نهاد 
نباید دلیلی برای عدم توجه به این حوزه ها شود. ما 
بدون شک در حوزه اقتصاد، تعلیم و تربیت، صنعت 
و همچنین علوم و فناوری نیاز به ترمیم داریم. البته 
هم باید از رئیس جمهور بابت قبول استعفای وزیر 

کار و رفاه اجتماعی تشکر و قدردانی کرد.

ســرویس سیاسی- کاندیدای حقوقدان شورای نگهبان گفت: جلوگیری از 
تضییع حقوق افراد کارآمد در بررسی صلاحیت نامزدها جهت شرکت در انتخابات 
نیازمند رعایت قوانین اســت. خیرالله پروین که از ســوی رئیس قوه قضائیه به قوه 
مقننه معرفی شده است، در نشست علنی مجلس شورای اسلامی در تشریح برنامه 
های خود، گفت: مجلس یازدهم از جانب رهبر انقلاب لقب انقلابی گرفته اســت 
که این موضوع بعد از انقلاب به مجالس گذشــته داده نشــده بود لذا افتخار بزرگی 
برای قوه مقننه محســوب می شود. کاندیدای حقوقدان شورای نگهبان اظهار کرد: 
در دوران جنگ تحمیلی بنابر وظیفه شــرعی در جبهه های حق علیه باطل حضور 
داشــتم و مدت ۹ ســال در زندان های رژیم بعث عراق اســیر شدم؛ در آن زمان نیز 
تلاش کردم به روشنگری دینی و سیاسی بپردازم. وی ادامه داد: همچنین در دوران 
توسعه کشور و بعد از پایان یافتن جنگ تحمیلی تلاش کردم در عرصه علم حاضر 
شــوم و اکنون به عنوان اســتاد تمام دانشگاه تهران در رشته حقوق عمومی افتخار 
تربیت نسل های مختلف و همچنین تالیف کتب گوناگون را دارم. پروین با اشاره 

به اینکه نظام جمهوری اسلامی بر رکن مردم و اسلامیت استوار است لذا هماهنگی 
ارکان نظام با یکدیگر دارای اهمیت بوده و در این میان جایگاه شــورای نگهبان در 
ارتباط با دستگاه های مختلف خصوصا مجلس شورای اسلامی بیش از پیش قابل 
تامل است. کاندیدای حقوقدان شورای نگهبان تصریح کرد: براساس قانون اساسی 
بررســی مصوبات تقنینی، تفسیر قانون اساسی و نظارت بر انتخابات ملی از جمله 
وظایف شورای نگهبان است. وی گفت: موضوع نظارت یکی از صلاحیت هایی 
است که مطابق اصل ۹۰ قانون اساسی برعهده شورای نگهبان گذاشته شده که این 
مولفه همواره باید با دقت و در چارچوب قوانین انجام شود. عملکرد شورای نگهبان 
در حوزه نظارت بر انتخابات و بررسی صلاحیت نامزدها و کاندیداها می تواند به 
مشارکت پر شور مردم و همچنین حضور افراد کارآمد، نخبه و دارای صلاحیت کمک 
شایانی کند. جلوگیری از تضییع حقوق افراد کارآمد در بررسی صلاحیت نامزدها 
جهت شرکت در انتخابات نیازمند رعایت قوانین است و این موضوع در شرایطی 

آرام و به دور از حواشی رخ خواهد داد.
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